
محمدرض�ا کردل�و: در یکی از روزهای حضور در دمش��ق به 
پیشنهاد آقای فتحی نظام، فعال رسانه ای و خبرنگار، فرصت 
گفت وگو با یکی از فیلمسازان مطرح کشور سوریه فراهم شد؛ 
کارگردانی باسابقه که آثار برجسته ای در سینمای سوریه دارد. 
آقای نجدت اسماعیل انزور، کارگردان بیش از ۶۰ سریال، فیلم 
سینمایی و برنامه تلویزیونی که با فیلم سینمایی »خون نخل« 
در جشنواره بین المللی مقاومت شرکت کرده است. ملک الرمال 
)پادش��اه ش��ن ها( که به تاریخچه و تاثیرات رژیم س��عودی 

می پردازد، از دیگر فیلم های اوست. او در حال حاضر 
به دنبال س��اخت اثری با محوریت پیروزی مقاومت 
در جنگ سال های اخیر س��وریه است. آقای انزور 
به ما گفت در این فیلم به نقش مثبت کش��ورهای 

محور مقاومت، بویژه ایران در آزادسازی سوریه از دست 
تکفیری ها خواهد پرداخت. متن کامل این گفت وگو را 

در زیر می خوانید. این مصاحبه با کمک دوس��تان دفتر 
سازمان هنری- رسانه ای اوج در کشور سوریه تهیه و تنظیم 
ش��ده اس��ت و آقای »فتحی نظام« در طرح  و دقیق تر شدن 

سوالات و نیز ترجمه گفت وگو کمک شایانی کرده اند.
***

  آقای نجدت انزور! به عنوان اولین سوال، آیا شیوه ای وجود 
دارد که س�ینمای مقاومت به گونه ای توسعه یابد که مفهوم 

مقاومت جایگاه اصلی خود را در جهان بیابد؟
بی تردید کشورهایی که امروز مقاومت را در پیش گرفته اند، 
نس��بت به کش��ورهایی که تسلیم ش��ده اند و آرمانی ندارند 
و رواب��ط خود را با اس��رائیل عادی کرده ان��د، تعداد کمتری 
هس��تند. کشورهای شریف و مقاوم تلاش می کنند در مقابل 
این عادی سازی بایستند و به همین خاطر امروز سینما نقش 
مهمی دارد. س��ینمای مقاومت باید گسترش یابد و بر نسل 
جوان تمرکز کرده و ابعاد این موضوع را برای آنها تشریح کند 
تا نسل جوان ابعاد گام های اشغالگران و شیوه های تسلط آنها 
و ظلم های��ی را که در حق ملت ه��ا روا می دارند درک کنند؛ 
چه این اشغالگر رژیم صهیونیستی باشد و چه انصار آن مانند 
داعش و جبهه النصره و آمریکا. در راس این کشورهای مقاوم، 

سوریه و ایران و برخی ملت های آزاده در جهان قرار دارند. 
س��ینما در این بخش غایب است یا به تعبیر دیگر حضور 
کمرنگ��ی دارد و گام ه��ای مطلوب را برنم��ی دارد، به همین 
خاطر مس��ؤولان باید به ای��ن موضوع توجه کنند. همان طور 
که برای تجهیزات و پیشرفت های نظامی هزینه می کنند باید 
هنر و سینمای مقاومت را نیز توسعه دهند و این ملت ها را با 
کمک اینترنت به هم پیوند دهند، زیرا امروز جمله »وس��یله 
ارتب��اط جمعی در اختیار ندارم« دیگر معنا ندارد. اکنون این 
وسایل برای همه فراهم است و باید برای جذب جوانان از آن 
اس��تفاده کنیم. اینگونه نیس��ت چون که من سوری هستم، 
فقط باید درباره سوریه فیلم بسازم، بلکه می توانم شخصی از 
آمریکای جنوبی را دعوت کنم که این ش��رایط را تجربه کند 
تا این وضعیت را با ش��یوه خود به ملتش منتقل کند. درباره 
ایران نیز اینچنین است؛ ایرانی ها می توانند به سوریه بیایند و 
فیلمبرداری کنند و سوری ها برای تصویربرداری به ایران بروند. 
آنگاه می بینیم این هماهنگی نتیجه می دهد، می توان از کتاب 
و برگزاری نشست ها و همایش ها نیز بهره گرفت و بر نوجوانان 

تمرکز ک��رد که روز ب��ه روز دارند هدف 
خود را از دس��ت می دهند و سرگردان تر 
می ش��وند. نس��ل های امروز همان آینده 
هس��تند، باید اندیش��ه های خ��وب را در 
وجودشان بکاریم تا در آینده میوه دهد و 
راه و شیوه سیاسی ما را استمرار ببخشند. 
این ش��یوه می تواند موفق ش��ود اگر 
مشکلات نس��ل جوان را درک کنیم و با 

سینما به دنبال حل آن باشیم. 
  بودجه های سنگینی از طرف برخی برای 
تولید فیلم ها و سریال هایی هزینه می شود 
که هدف آنها نابودی ارزش ها و اندیشه ها 
و الگوی زندگی در جوامع مقاوم و به طور 
کلی منطقه اس�ت؛ همین طور مش�اهده 

می کنیم بودجه های هنگفتی برای ترویج و توجیه عادی سازی 
روابط با رژیم صهیونیستی و صلح با یهودیان هزینه می شود؛ 
به نظر ش�ما چگونه می شود در مقابل این عملیات ایستاد و 

تاثیر هنر در این زمینه چقدر است؟
 این مساله به ابتدای قرن 21 یعنی سال 2۰۰۰ بازمی گردد. 
آنها تلاش می کنند بر سریال های سوری به عنوان سریال های 
درجه اول جهان عرب تاثیر بگذارند، زیرا این فیلم ها و سریال ها 
حاوی موضوعاتی ملی و ناسیونالیستی و میهن پرستی است، به 

همین خاطر تلاش کردند آن را هدف قرار دهند. 
در نخستین گام، سریال های ترکی را وارد و به لهجه سوری 
دوبله کردند و پس از آغاز اختلاف با ترکیه، آثار مکزیکی و... 
را وارد کردند تا کارهایی درجه چندم و بی ارزش ارائه کنند. 
به عنوان مثال امروز با حضور چند بازیگر از سوریه و لبنان و 
مصر یک اثر مشترک می سازند. من از نخستین کسانی بودم 
که با این اقدام مخالفت کردم و به همین خاطر کش��ورهای 
عرب��ی خلیج فارس از پخش تولی��دات من جلوگیری کردند. 
پخش آثار من در کشورهای عربی خلیج فارس از سال 2۰1۰ 
و پیش از آغاز بحران س��وریه متوقف شد، زیرا من در مقابل 
این اقدام ایستادم و اصرار داشتم با شبکه های سوری همکاری 
کنم ولی متاسفانه برخی شبکه های سوری به اهمیت سریال  

اعتقادی ندارند. 
هنگامی که یک ش��هروند سوری به یک کشور عربی سفر 
می کرد، مانند یک س��تاره سینما از او استقبال می شد، زیرا 
سینما و سریال های سوری بسیار مورد توجه قرار گرفته بود 
و تاثیر خود را در ملت ها گذاشته بود. امروز همان طور که ما 
سلاح و تجهیزات نظامی خود را توسعه می دهیم و برای آن 
هزینه می کنیم، باید سینما و رسانه را نیز توسعه دهیم و در 
این زمینه پیشرفت کنیم، چرا که این تنها راه تغییر در افکار 

و اندیشه هاست. 
از طریق موبایل و اینترنت موجود در دس��ت همه جوانان 
می توان برنامه های مورد نظر را برای آنها منتش��ر کرد، دیگر 
مانند گذشته نیست که حکومت ها در ساعت مشخصی، برنامه 
معینی را از شبکه مشخصی به شهروندان تحمیل کنند، بلکه 
امروز هر شخصی می تواند هر چیزی را که بخواهد تماشا کند. 
آنها از آغاز بحران تاکنون حتی یک روز از انتشار این سموم 
و تولی��د آثاری که تاریخ و تم��دن و اصول و ارزش های ما را 

خدشه دار می کند، دست نکشیده اند. 
نق��ش مقاومت فق��ط در تفنگ متبلور نمی ش��ود، بلکه 
تفنگ و دوربین با هم این نقش را کامل می کنند. برای ثبت 
دس��تاوردهای مقاومت به دوربین نیاز است، نه فقط دوربین، 
بلکه هر نوع هنری که بتواند در این زمینه در خدمت مقاومت 
قرار گیرد، به همین خاطر نباید دشمن را دست کم بگیریم و 
باید بدانیم برای رسیدن به اهدافش میلیاردی هزینه می کند. 

ممکن است ما بودجه میلیاردی نداشته 
باشیم ولی باید بودجه ای ویژه برای تولید آثار 

هنری اختصاص دهیم که روحیه مقاومت را در وجود نس��ل 
جوان نهادینه کند، زیرا آینده متعلق به آنهاست و اگر امروز 

نکاریم، 1۰ سال بعد چیزی برداشت نخواهیم کرد. 
کش��ورهای عربی خلیج فارس، ابتدا با یک س��ریال روی 
موضوع عادی س��ازی روابط با رژیم صهیونیستی کار کردند و 

سپس این توافق ها را امضا کردند. ما چه کرده ایم؟ 
  آیا در جش�نواره های بین المللی شرکت می کنید؟ دیدگاه 
ش�ما درباره این جش�نواره ها که ممکن اس�ت فیلم هایی از 
کارگردانان عربی که ترویج کننده موضوع عادی سازی روابط 
با رژیم صهیونیستی است نیز در آنها شرکت  کنند چیست؟

امروز در غیاب جش��نواره های مقاومت، دیگر جشنواره ها 
مانند »کن«، »ونیز« و »برلین« تنها فرصت برای پاسخگویی 
به نیازهای تولید کنندگان هستند ولی این جشنواره ها بیش 
از آنکه هنری باشند، سیاسی هستند، همان طور که می بینید 
فقط فیلم های ضدحکومتی ایرانی در آنها برنده می ش��وند و 

جایزه کسب می کنند. 
این جش��نواره ها غیرممکن است فیلمی با ژانر مقاومت را 
نمایش دهند. من تلاش کردم در این جش��نواره ها ش��رکت 
کن��م ول��ی فیلم هایی ک��ه از پیروزی ها و 
قهرمانی های ارتش سوریه سخن می گویند 
هرگز راه نمی یابن��د و امکان ندارد چنین 
آثاری به فروش برس��ند. به محض اینکه 
آرم ارتش سوریه یا پرچم سوریه را ببینند، 
می گویند خارج از موضوع جشنواره است.

موض��وع در ایران اما متفاوت اس��ت. از 
سفر به ایران بسیار خرسندیم. در یکی از 
جش��نواره های مهم در تهران که با حضور 
محمد خاتمی، رئیس جمهور پیشین برگزار 
شد، جایزه دریافت کردیم. در ایران به هنر 

و فیلم مقاومت اهمیت زیادی می دهند. 
جش��نواره های فیل��م مقاوم��ت که در 
ایران برگزار می ش��ود- که امس��ال نیز در 
آنها ش��رکت خواهم کرد- بس��یار عالی هستند و باید چنین 
جشنواره هایی در سوریه و کشورهای آمریکای لاتین برگزار 
شود ولی کشورهای غربی از آثار مربوط به مقاومت استقبال 

نمی کنند. 
امروز در سایه محاصره و تحریم اقتصادی، وضعیت معیشتی 
سختی را تجربه می کنیم و این سوال مطرح است که چگونه 
باید این محاصره را بشکنیم؛ از طریق عملیات نظامی؟ به نظرم 
باید از طریق هنر و اندیشه برای شکستن این محاصره اقدام 
کنیم و با اطلاع رسانی واقعیت ها به مردم دنیا، آنها را با خود 

همراه کنیم و افکار عمومی را تغییر دهیم. 
شبکه MBC عربستان شبکه ای را به زبان فارسی افتتاح 
کرده است که فیلم هایی را بر اساس سیاست های خود پخش 
می کن��د و برای این کار هزینه هنگفتی را صرف کرده و این 
در حالی اس��ت که ما تلاش می کنیم اکنون حداقل ها را در 

این زمینه فراهم کنیم. 
  در میان کارگردانان مطرح سینمای جهان کسانی هستند 
که الگوی ش�ما قرار گرفته باش�ند یا در علوم سینما از آنها 

چیزی آموخته باشید؟
مکاتب زیادی در دنیا وجود دارد، بویژه کارگردانان ایتالیایی 
که واقعیت گرا هستند و برخی کارگردانان فرانسوی و سوئدی 
مانند »پائولو پازولینی«، »فدریکو فلینی«، »برگمان« و دیگران 
که تاثیراتی را در سینما داشتند و از آنها هنر سینما آموختیم 

و از این آموخته ها در ساخت آثار سینمایی بهره می برم. 
امروز متاس��فانه بسیاری از امور با هم مخلوط شده است؛ 
بیشتر تولیدات و آثار موجود بر پرده های سینما و شبکه های 

جهانی، س��اخته و پرداخته اکش��ن و تخیل و داس��تان های 
خرافی است که عقل و اندیشه کودکان را به مسیری که خود 

می خواهند می کشانند. 
آیا ما یک شخصیت کارتونی عربی مهم ایجاد کرده ایم؟ یا 
ش��خصیتی ایرانی؟ در حالی که تاریخ ما برخلاف تاریخ آنها، 

پر از اسطوره هاست.
آنها در این زمینه هزینه های هنگفتی می کنند و ما بخل 
می ورزیم. هنر و بخل با هم جمع نمی شوند؛ تولید و اختراع 

نیاز به وقت و هزینه دارد. 
امروز ما در حال س��اخت اث��ری عظیم با همکاری وزارت 
اطلاع رسانی سوریه هستیم ولی از مشکل مالی رنج می بریم، 
این در حالی اس��ت که می دانیم هیچ کشور دیگری نخواهد 
آمد و درباره پیروزی های ارتش سوریه اثری خلق نخواهد کرد. 
هنگامی که بخش خصوصی در س��وریه آغاز به کار کرد، 
تولیدکنندگان��ی بودند که به اهمیت هن��ر و تاثیر آن ایمان 
داشتند و در طول 1۰ سال فقط آثار سوری بود که در سینما ها 
و شبکه های کشورهای عربی پخش می شد با اینکه امکاناتی که 
ما داشتیم با امکانات کشورهای عربی خلیج فارس قابل مقایسه 
نبود. تنها کاری که انجام شد اینکه این آثار بر اساس اندیشه و 
موضوعات و داستان های جذاب و تاریخ و تمدن ساخته شد. 
پس از آن برخی آثار س��وری به ابعاد زندگی اجتماعی در 
دمش��ق قدیم پرداخت ولی این موضوع را به صورت تحریف 
شده به نمایش گذاشتند و تصویر زن سوری را تحریف کرده 
و تصویر غیرواقعی از وی به نمایش گذاشتند و برخی مفاهیم و 
هنجارهای غلط را ترویج کردند که در پشت پرده این تحریف ها، 
عربس��تان قرار داش��ت و من در جریان این موضوع به شکل 
دقیق هستم که عربستان برای این تحریف ها هزینه می کند. 

  آیا فیلم جوکر را مشاهده کرده اید؟
بله! آن را دیده ام.

  در اعتراض هایی که در برخی کشورهای عربی منطقه اتفاق 
افت�اد، تعدادی از اعتراض کنن�دگان از نقاب موجود در فیلم 
جوکر اس�تفاده کردند؛ به نظر ش�ما رمز و الگوی ایجاد شده 
توسط این فیلم چه بود؟ آیا این فیلم برای منطقه ساخته شد؟

ب��ه ط��ور منطقی به این س��وال پاس��خ می گویم؛ چنین 
فیلم هایی دارای ارزش های هنری هستند و با امکانات بسیاری 
ساخته می شوند ولی این سوال مطرح است: الگویی که ما ایجاد 
کرده ایم کجاس��ت؟ در غیاب الگوهای خودی، ما از الگوهای 

غیرخودی پیروی می کنیم که آنها برای ما ایجاد می کنند. 
  فیلم »خون نخل« که در س�ال جاری در جش�نواره فیلم 
مقاومت در ایران شرکت می کند حامل چه ارزش هایی است؟ 
با شرکت دادن این فیلم در جشنواره های خارجی، قصد ارسال 

چه پیامی را به دنیا دارید؟
فیل��م »خون نخل« پیام های متعددی دارد: نخس��ت، به 
نمایش گذاش��تن تخریب و سرقت آثار باستانی سوریه و این 
یعنی نخستین پیام و رهاورد تروریست ها، ویران کردن تمدن 

این امت است. 
مقاومت فقط مقاومت در مقابل رژیم صهیونیستی نیست، 
بلک��ه مبارزه ب��ا افکار منحرف و تندروانه یعنی اندیش��ه ها و 
افکار ویرانگری اس��ت که تلاش می کنن��د تاریخ و تمدن ما 

را تغییر دهند. 
پیام دوم، قهرمانی های فردی است که در جنگ با تروریسم 
مشاهده می شود و همه می بینند که سربازان گمنام و ساده 
سوریه چگونه برای نجات و رساندن این آثار به مکان های امن، 

جان خود را به خطر انداختند. 
ه��دف دیگر، افزای��ش روحیه  از طریق این داس��تان ها و 
نمایش عوامل این تخریب ها و طرف هایی است که پشت این 

برنامه ها قرار دارند. 

»خ��ون نخل« موفق ش��د چرا که چند بعدی اس��ت؛ بعد 
انسانی، نظامی و تمدنی.

ترور و اعدام ش��خصیتی مانند دکتر »خالد الاس��عد« که 
ارتباطی با امور سیاس��ی و نظامی نداش��ت، بلکه زبان و خط 
تدمری را می دانست و از همه جزئیات شهر تاریخی تدمر اطلاع 
داشت و در این شهر می زیست و برای حفظ آثار باستانی در 
این ش��هر ماند و از آن خارج نشد، آن هم در حالی که بیش 

از 8۰ سال سن داشت، بی رحمانه بود. 
  به نظر ش�ما سینما تا چه اندازه می تواند موضوع مقاومت 
را برجسته کند و بر زندگی ملت های مظلوم جهان تاثیرگذار 

باشد؟
در واق��ع از تجربه ای که در دوران بحران س��وریه داریم، 
فیلم های مختلفی ساختیم، مانند »فانی زوال پذیر« و »مرد 
انقلاب« و »رفع قضاء« که داس��تان محاصره زندان مرکزی 
حل��ب را بازگو می کند ک��ه زندانی و زندانبان هر دو از زندان 
دفاع می کردند، زیرا زندان را قطعه ای از وطن می دانس��تند. 
فیلم »خون نخل« آخرین اثر در این باره است و اکنون برای 

ساخت فیلم ها و سریال های دیگر آماده می شویم. 
آنچ��ه در طول بحران س��اخته ش��د، 
تاثیر بسیار زیادی بر نسل جوان و آگاهی 
و بیداری این نس��ل نس��بت به جنگ و 
تروریس��م و کشورهای پش��ت پرده این 

جنگ ها داشت. 
اهداف کشورهای غربی از این حوادث، 
گرسنگی دادن ملت ها برای تسلیم شدن 
کشورهای منطقه است. متاسفانه برخی 
کشورهای عربی تسلیم شدند ولی برخی 
دیگ��ر و در رأس آنه��ا س��وریه و ایران و 
برخی کشورهای آزاده همچنان مقاومت 
می کنند و پرچم مقاومت را برافراشته نگه 
داشته اند، به همین خاطر ما اینگونه فیلم ها 
را حمایت و برای گسترش مفاهیم مقاومت 

تلاش می کنیم. من یک فیلم به نام »اهل وفا« )وفاداران( که 
داستان یک عملیات استشهادی روی پل »الخردله« در لبنان را 
در جریان تجاوز رژیم صهیونیستی حکایت می کند ساختم که 
بسیار موفق ظاهر شد. این آثار، روحیه مقاومت را در جوانان 
تقویت و واقعیت های حوادث اطراف ما را بازگو می کند، زیرا 
روزانه دروغ های بسیاری منتشر می شود و رسانه های مغرض 
نیز وظیفه منحرف کردن افکار عمومی را بر عهده گرفته اند 
و اگر این آثار تولید نش��ود، جوانان بش��دت تحت تاثیر این 

دروغ پردازی ها قرار می گیرند.
ورود اندیشه و فرهنگ مقاومت به سینما در کنار تفنگ و 

سلاح، یقینا ما را به هدف مورد نظر می رساند. 
  منطق�ه ما علاوه بر جنگ های نظامی با جنگ های فکری، 
فرهنگی و هنری روبه روست. آثار مختلفی برای ورود ارزش ها 
و اصول نامتناس�ب با جامعه، آداب و رسوم ملت های منطقه 
س�اخته و منتشر می ش�ود؛ نقش تامین کنندگان مالی برای 
تولید این آثار برای تحمیل قواعد سینمایی جدید در منطقه 

را چگونه ارزیابی می کنید؟
بی تردید سرمایه همیشه حرف اول را می زند. اکنون سرمایه 
و اموال آمریکا، تمام منطقه را پوشش داده است. این اموال، 
در غیاب اندیشه های خودی، فیلم ها و اندیشه های مورد نظر 

خود را گسترش می دهد.
منظورم این نیست که ما حضور نداریم ولی باید بگویم ما تا 
9۰ درصد، وظیفه خودمان را به طور صحیح انجام نمی دهیم. 
حمایت از این آثار امروز واجب و یک وظیفه مقدس است، 
مانند جهاد و مقاومت و باید به این موضوع توجه داشته باشیم 

و 2 نسل ایرانی و سوری را در زیر چتر یک اندیشه واحد یعنی 
اندیشه مقاومت جمع کنیم و برای این کار باید نشست ها و 
همفکری ها و دیدارهای متقابل و تبادل فرهنگ ها و فیلم ها و 
همکاری هنرمندان افزایش یابد. من در اینجا فقط از هنر دفاع 
نمی کنم، بلکه از وطن و از وجود دفاع می کنم، زیرا حمایت 
غربی ها از برخی فیلم ها یک اقدام حساب شده است و هدف 
آن چیزی غیر از خدشه دار کردن چهره زیبای عرب ها نیست. 
  نظ�ر ش�ما درباره ش�کل و س�اختار جهان ع�رب پس از 
عادی س�ازی های اخیر در روابط با رژیم صهیونیستی و این 

دودستگی شدید چیست؟ 
برای اینکه نسل های آینده را در سوریه حفظ کنیم و آنها را 
به مسیر صحیح هدایت کنیم باید روحیه مقاومت را در وجود 
آنها بدمیم، مقاومت در همه چیز و نه فقط هنر، مثلا در کار 
و حتی الگوی مصرف؛ باید روحیه مقاومت را تقویت کنیم. 
به عنوان مثال اگر امروز غذای کافی داشتیم، باید به 
فکر فردا هم باشیم، نباید همه چیز را مصرف کنیم، بلکه 
باید برنامه ریزی کنی��م، برنامه ریزی بخش اصلی کار ما 
اس��ت. باید هنرمندان و سینماگران را دعوت کنیم 
تا از بخش ها و مناطق آزاد شده بازدید کنند، زیرا 

این آزادی نتیجه مقاومت است. 
بای��د این فیلم ه��ا را با یکدیگ��ر مبادله کنیم و 
دیگر ملت ها را از فرهنگ س��ینمایی خود مطلع و آگاه 
کنیم و با فرهنگ های آنها نیز آش��نا ش��ویم و امکانات و 
ابزارهای خود را توسعه دهیم و در زمینه سناریونویسی 

نیز پیشرفت کنیم. 
فیلم های ایرانی که امروز در خارج جوایزی را کسب 
می کنند بیشتر فیلم های ضدحکومت و ضدمفهوم مقاومت 
هس��تند. آنها به خاطر پوشش دادن موضوعات و جنبه های 
منفی و غیرمناسب برای جامعه ایرانی، جایزه دریافت می کنند، 

هر چند این آثار دارای ارزش هنری چندانی نباشند. 
در مقابل، هر فیلمی که قهرمانی های ارتش سوریه یا ارتش 
ایران یا اندیش��ه مقاومت یا هر اندیش��ه مرتبط با مقاومت را 
نمایش دهد، از پخش آن جلوگیری می شود و به جشنواره های 

خارجی راه نمی یابد. 
به همین خاطر ما در این جش��نواره ها شرکت نمی کنیم، 
بلکه خواستار ایجاد جشنواره های جدیدی در کشورهای محور 
مقاومت هستیم تا از طریق تبادل و همکاری این آثار، سینمای 

جایگزین خلق شود. 
  همکاری بخش های س�ینمایی س�وریه و ایران را چگونه 

می بینید؟
تلاش کردی��م همکاری هایی انجام ش��ود، به  رغم وجود 
فرهنگ های مختلف و موضوعات مختلف مورد توجه 2 طرف. 
معتقدم با توجه به اینکه س��رزمین س��وریه با خون ایرانیان 
آبیاری شده است، موضوعات و داستان مشترکی وجود دارد 
که می توانیم بر آنها تمرکز کنیم و این چیزی است که تلاش 

می کنیم در آینده بسیار نزدیک محقق شود. 
  استاد نجدت انزور! شما در طول 10 سال گذشته آثاری را 
درباره بحران س�وریه و جنگ تولید کردید؛ آیا ممکن است 
در آینده نزدیک آثاری را از شما درباره سوریه پس از جنگ 

و بحران شاهد باشیم؟
هنگامی که این بحران به پایان برسد، 
مانند گذشته سراغ آثار و تولیدات اجتماعی 
و آثاری می رویم که درباره خوش بینی به 
آینده و تغییر و بهبود وضعیت جوانان سخن 
بگوید. امروز ما با مشکلات بسیاری روبه رو 
هستیم و در همه چیز کمبود داریم، حتی 
م��واد مصرفی. ام��روز نمی توانیم نظر این 
نس��ل را به اندیشه ها و مفاهیم غیرواقعی 

معطوف کنیم. 
 امروز ما رنج ها و مشکلاتی داریم که باید 
بر آنها تمرکز کنیم، باید سرزمین خود را 
آزاد و حاکمیت خود را تثبیت و سپس به 

سوی دیگر افق ها حرکت کنیم. 
بد نیس��ت ب��ه این هم اش��اره کنم که 
داشتیم برای رفتن به آلمان و اجرای برنامه ای به نام »تعطیلات 
پایان هفته سوری در برلین« آماده می شدیم. این برنامه قرار 
بود درباره جوانان سوری ساکن در برلین و وضعیت زندگی آنها 
اجرا شود ولی پس از گسترش بیماری کرونا به تاخیر افتاد... 
ول��ی ما همچنان در چارچوب این بحران با تمام ویژگی ها و 

تاثیرات مثبت و منفی آن فعالیت می کنیم. 
  شما اکنون برای تولید اثری در ژانر درام درباره پیروزی های 
ارتش س�وریه و نیروهای همپیمان آماده می ش�وید؛ اندکی 

درباره جزئیات این کار توضیح می دهید؟
وزارت اطلاع رس��انی س��وریه ام��روز کار بزرگ��ی را ب��ه 
نویسندگی اس��تاد »محمود عبدالکریم« در دست اجرا دارد 
که بحران سوریه و پیروزی های ارتش را در 1۰ سال گذشته 
حکای��ت می کند. این اثر ماه ژوئن آینده همزمان با انتخابات 

ریاست جمهوری نمایش داده می شود. 
این س��ریال 3۰ قس��مت دارد ک��ه 2۰۰ هنرمند در آن 
نقش آفرینی می کنند و در 4۰ منطقه فیلمبرداری می شود. 
در تلاشیم امکانات مورد نیاز آن را از طریق دولت تامین کنیم. 
در این سریال 1۰ داستان از 1۰ منطقه مختلف به تصویر 
کش��یده می ش��ود که یک محقق که درباره بحران س��وریه 
تحقیق می کند، رابط این داستان هاس��ت تا از محدوده زمان 
خارج ش��ویم، زیرا برخی از این حوادث س��ال ها پیش اتفاق 
افتاده است و برخی جدیدتر است. این رابط همه این حوادث 
را به هم پیوند می دهد و قهرمانی های زیبای ارتش س��وریه 
و همپیمان ها و دوس��تان س��وریه را که در مبارزه و سرکوب 

تروریسم مشارکت داشتند به نمایش می گذارد.

گفت و گو
یکشنبه 25 آبان 1399

وطن امروز     شماره 3072

ام�روز در غی�اب جش�نواره های 
مقاومت، دیگر جشنواره ها مانند 
»ک�ن«، »ونیز« و »برلی�ن« تنها 
فرص�ت ب�رای پاس�خگویی ب�ه 
نیازهای تولید کنندگان هس�تند 
ولی این جشنواره ها بیش از آنکه 
هنری باش�ند، سیاسی هستند، 
همان ط�ور ک�ه می بینی�د فق�ط 
ایرانی  فیلم ه�ای ضدحکومت�ی 
در آنه�ا برنده می ش�وند و جایزه 

کسب می کنند

س�وریه،  در  خصوص�ی  بخ�ش 
تولیدکنندگانی بودند که به اهمیت 
هنر و تاثیر آن ایمان داشتند و در 
طول 10 سال فقط آثار سوری بود که 
در سینما ها و شبکه های کشورهای 
عرب�ی پخ�ش می ش�د ب�ا اینکه 
امکاناتی که ما داش�تیم با امکانات 
کشورهای عربی خلیج فارس قابل 
مقایس�ه نبود. این آثار بر اس�اس 
اندیشه و موضوعات و داستان های 
جذاب و تاریخ و تمدن ساخته شد

  امروز در سایه محاصره و تحریم اقتصادی، وضعیت معیشتی سختی را تجربه می کنیم و این سوال مطرح است که چگونه باید این محاصره را 
بشکنیم؛  به نظرم باید از طریق هنر و اندیشه برای شکستن این محاصره اقدام کنیم و با اطلاع رسانی واقعیت ها به مردم دنیا، آنها را با خود همراه 

کنیم و افکار عمومی را تغییر دهیم

گفت وگوی »وطن امروز«  با  نجدت اسماعیل انزور 
کارگردان مطرح سینمای سوریه
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